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رویدادها

 حوزه هنری مستند 
»آیت الله جنتی« را می سازد

محس��ن یزدی ، مدیر مرکز مستند سوره 
از ساخت مس��تندی درباره آیت الله جنتی به 
کارگردانی محمدعلی فارس��ی خب��ر داد. به 
گزارش عمار فیلم، محسن یزدی، مدیر مرکز 
مس��تند س��وره درباره تولیدات این مجموعه 
گفت: مستند بلندی درباره محمدرضا پهلوی 
با عنوان »شاهفارس��ی« به کارگردانی مهدی 
نقویان، مستند »راه طی شده« به کارگردانی 
علی ملاقلی پور درباره مرحوم مهدی بازرگان، 
نخست وزیر موقت انقلاب و کاری با محوریت 
یکی از جداشدگان منافقین با عنوان »ادوارد« 
ب��ه کارگردان��ی محمدباقر ش��اهین از جمله  
کارهایی اس��ت که تاکنون ب��ه مرحله تولید 
رس��یده  اس��ت. وی افزود: مجموعه مس��تند 
۱۶ قس��متی درباره رضاش��اه پهل��وی داریم 
که تدوین آن به نیمه رس��یده است و مهدی 
فارس��ی کارگردانی این کار را برعه��ده دارد. 
همچنین مستندی هم با عنوان »بهت میاد« 
به کارگردانی محمدحسن یادگاری داریم که 
به مساله زیبایی و حجاب پرداخته است. مدیر 
مرکز مستند س��وره در ادامه سخنانش اضافه 
کرد: اث��ری هم با عنوان »راه دل« در دس��ت 
تولید داریم که داستان سفر »مشتی اسماعیل« 
به سفر اربعین و کربلاست که کارگردانی این 
اثر را مهدی زمان  پور کیاسری برعهده دارد که 
۶ سال پیش مستندی درباره این سوژه ساخته 
ب��ود. وی تأکید کرد: از جمله کارهای دیگری 
که در دس��ت تولید داریم اثری درباره شهید 
مدرس به کارگردانی معین ش��افعی است که 
نگارش فیلمنامه آن تمام شده است. همچنین 
اثری هم درب��اره آیت الله جنتی به کارگردانی 
محمدعلی فارس��ی در دس��ت تولی��د داریم. 
یزدی در ادامه س��خنانش توضی��ح داد: ما در 
مرکز مستند سوره، سراغ حوزه هایی مثل دوره 
پهلوی، دس��تاوردهای نظام، مسائل اجتماعی 
و… که موضوعات بر زمین مانده زیادی دارند، 
می روی��م و علاقه مندیم در چنین عرصه هایی 

تولید داشته باشیم.

آغاز فعالیت نخستین شبکه 
تلویزیونی ایرانی ویژه آفریقا

 Hausa TV شبکه تلویزیونی ماهواره ای
به عنوان نخستین شبکه تلویزیونی جمهوری 
اس��لامی ایران، ویژه آفریقا، فعالیت های خود 
را ب��ه صورت آزمایش��ی در فض��ای مجازی و 
ش��بکه های اجتماع��ی آغاز کرد. ب��ه گزارش 
 Hausa فارس، ش��بکه تلویزیونی ماهواره ای
TV ب��ه عنوان نخس��تین ش��بکه تلویزیونی 
جمه��وری اس��لامی ای��ران، وی��ژه آفریق��ا، 
فعالیت ه��ای خود را به صورت آزمایش��ی در 
فضای مج��ازی و ش��بکه های اجتماعی آغاز 
 Hausa ک��رد. بنا بر این گزارش، فعالیت های
TV که متعلق به معاونت برون مرزی سازمان 
صدا و س��یمای جمهوری اسلامی ایران است، 
در مرحله اول در فض��ای مجازی و گروه های 
اجتماع��ی انج��ام می پذیرد و پ��س از مدتی 
پخش ماهواره ای شبکه HausaTV به زبان 
هوسایی و انگلیسی آغاز می شود. جدول پخش 
این شبکه، علاوه بر فیلم و سریال، برنامه های 
مس��تند و متنوع و اخبار و گزارش را ش��امل 

خواهد شد.

 همای 
خواننده تیتراژ »نوار زرد« شد

تیتراژ پایانی س��ریال پلیس��ی »نوار زرد« 
توس��ط پرواز همای خوانده شد. این نخستین 
بار اس��ت ک��ه همای تیت��راژ ی��ک مجموعه 
تلویزیونی را خوانده اس��ت. به گزارش فارس، 
سریال پلیس��ی »نوار زرد« به کارگردانی پوریا 
آذربایجانی و تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی 
در حال حاضر آخرین روزهای تصویربرداری را 
پشت سر می گذارد و تدوین آن توسط خشایار 
موحدیان و مژده قاجاریه در حال انجام اس��ت. 
همچنین تیتراژ پایانی این س��ریال پلیس��ی 
توسط پرواز همای خوانده شد. این نخستین بار 
است که همای تیتراژ یک مجموعه تلویزیونی 
را خوانده است. مجموعه تلویزیونی »نوار زرد« 
به مناسبت هفته ناجا از شنبه ۱5 مهر از شبکه 
2 سیما پخش خواهد ش��د. ژانر سریال »نوار 
زرد« جنایی- پلیس��ی اس��ت و کریم لک زاده 
آن را در 20 قس��مت به نگارش درآورده است. 
امیر آقایی در این مجموعه تلویزیونی نقش یک 
سرگرد پلیس را بر عهده دارد همچنین بهاره 
کیان افشار، سیروس گرجس��تانی، قاسم زارع، 
کمند امیرسلیمانی، محس��ن بهرامی، سمیرا 
حسینی، نادر مشایخی، امید روحانی، شهین 
تسلیمی، امیر غفارمنش و… از بازیگران سریال 

»نوار زرد« هستند.

موضع کمیسیون فرهنگی مجلس 
درباره اکران رستاخیز

عضو کمیس��یون فرهنگی مجلس با تأکید 
بر ضرورت رفع توقیف »رستاخیز« و اکران این 
فیلم سینمایی در داخل کشور، رخوت ایجاد شده 
در تولیدات س��ینمایی مذهبی و دینی را ناشی 
از برخورد سلیقه ای با فیلم رستاخیز دانست. به 
گزارش خانه ملت، سیداحسان قاضی زاده هاشمی 
با بیان اینکه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی باید 
پاس��خگوی وضعیت نامطلوب پیش آمده برای 
فیلم توقیفی رستاخیز باشد، گفت: این فیلم به 
دلیل اینکه در کشور دارای یک نوع قرائت دینی 
واحد در عرصه هنر نیستیم، دستخوش سلیقه ها 
شده است. وی با تأکید بر پرهیز از کثرت انگاری 
دینی در عرصه هنر، اضافه کرد: آنچه بر سر فیلم 
رستاخیز آمده حاکمیت سلیقه ها در عرصه هنر 
است و دولت هم نتوانست پاسخ قابل قبولی به 
سازندگان فیلم بویژه کارگردان و تهیه کننده اثر 
بدهد. عضو ناظر مجلس در شورایعالی نظارت بر 
صدا و سیما با یادآوری اینکه موضع کمیسیون 
فرهنگی، اکران فیلم رس��تاخیز در داخل کشور 
بود و این مساله به مس��ؤولان وزارت فرهنگ و 
ارش��اد اسلامی نیز منتقل ش��د، افزود: البته در 
پاس��خ به اعضای کمیس��یون، مس��ؤولان وقت 
عنوان کردند که س��ازندگان فیلم را با پرداخت 
هزینه های فیلم راضی کرده اند در حالی که این 
مساله هم رخ نداده اس��ت. وی با انتقاد از رفتار 
صورت گرفته با فیلم »رس��تاخیز« علت رخوت 
و کم کاری در حوزه فیلم های دینی و مذهبی را 

همین برخوردهای سلیقه ای عنوان کرد.

 فعالیت نرم افزار »خط خوان« 
از سر گرفته شد

مس��ؤول رواب��ط عموم��ی مجمع ناش��ران 
انقلاب اس��لامی از آغاز فعالیت مجدد »نرم افزار 
خط خوان« خبر داد. به گزارش فارس، حس��ین 
شاهمرادی مسؤول روابط عمومی مجمع ناشران 
انقلاب اس��لامی درباره فعالیت مجدد »نرم افزار 
خط خوان« اظهار داشت: نرم افزار »خط خوان« 
که مدتی بنا به مش��کلاتی در دس��ترس نبود، 
مجدداً در دس��ترس قرار گرف��ت. وی در ادامه 
این خبر ابراز داش��ت: همه کس��انی که در این 
نرم  اف��زار کتاب هایی خریده بودن��د، مجدد به 
کتاب ها دسترسی داشته و به راحتی می توانند 
از کتاب های خود اس��تفاده کنند. شاهمرادی با 
تاکید بر این مطلب که مجمع ناشران بابت مدتی 
که نرم افزار در دس��ترس نبوده، هم از کاربران و 
هم از ناشران پوزش می طلبد، خاطرنشان کرد: با 
تدبیر مجمع ناشران انقلاب اسلامی برای کسانی 
که مدتی نتوانستند از کتاب های شان از طریق 
این نرم افزار اس��تفاده کنن��د، امتیازاتی در نظر 
گرفته می شود، هرچند جزئیات این طرح نیز از 
طریق نرم افزار اطلاع رسانی خواهد شد. وی در 
پایان اعلام کرد: سایت خط خوان هم اکنون در 
دس��ترس و قابل استفاده علاقه مندان در آدرس 
http://www.khatkhan.com ق��رار دارد. 
گفتنی است، »خط خوان« از اولین نرم افزارهایی 
بود که برای پاس��خ به نی��از مخاطبان در حوزه 
کتاب الکترونیک تولید و در دوره ای با استقبال 

خوب کاربران و ناشران مواجه شد.

ناامیدی فرشچیان از تأسیس 
دانشگاه هنرهای اسلامی - ایرانی!

محمود فرش��چیان که از پیگیری تاسیس 
دانشگاه هنرهای اس��لامی- ایرانی ناامید شده 
معتقد اس��ت هر چه در تاس��یس این دانشگاه 
تعلل کنیم، زمان مهمی را در شناس��اندن هنر 
خود به دنیا از دس��ت می دهیم. به گزارش مهر، 
سال هاس��ت طرح تاسیس دانش��گاه هنرهای 
اس��لامی- ایرانی از س��وی محمود فرش��چیان 
پیشکس��وت هنر نگارگری مطرح ش��ده است  
اما تاس��یس این دانشگاه همچنان در هاله ای از 
ابهام قرار دارد و با وجود آنکه متولی آن سازمان 
میراث فرهنگی و گردشگری است ولی به نظر 
می رس��د نه در این نهاد دولتی و نه وزارت علوم 
این مهم پیش نمی رود. محمود فرش��چیان در 
حاش��یه رونمایی از جدیدتری��ن کتاب خود در 
این باره گفت: عملا هیچ مس��ؤولی از تاسیس 
این دانش��گاه حمایت نمی کند و م��ن دیگر از 
پیگیری آن خسته و ناامید شده ام. وی با تاکید 
بر اینکه ما باید بتوانیم هنر خودمان را بشناسیم 
و به دنیا بشناسانیم، توضیح داد: با تاسیس این 
دانشگاه می توانستیم ش��اهد تحولی عمیق در 
عرصه هنرهای اسلامی - ایرانی باشیم و حتی 
این موضوع در چند نهاد بررس��ی ش��ده است 
اما کاره��ای اجرایی آن پیش نمی رود. به گفته 
فرشچیان، بس��یاری از کشورهای دنیا از جمله 
ژاپن توانسته اند با چنین دانشگاه هایی هنر خود 
را به دنیا بشناس��انند و جا دارد ایران نیز در این 

زمینه کاری انجام دهد.

گ�روه فرهن�گ و هنر: مدتی اس��ت ویدئوهای 
کوت��اه داس��تانی با موض��وع کارگر ایران��ی به نام 
»اخراجی ها« از تلویزیون و در ش��بکه های مجازی 
در ح��ال پخ��ش اس��ت و واکنش های زی��ادی را 
برانگیخت��ه اس��ت. ویدئوهایی که خب��ر از رابطه 
مس��تقیم خرید یک محصول س��اده توسط ما با 
زندگی کارگر ایرانی دارد. هول و هراس که در دل 
کارگران ایرانی است تا مبادا رقیب چشم بادامی اش 
دل از ایرانی ه��ا ببرد و گره  صنع��ت ایرانی کورتر 
ش��ود و کارگر با تمام قسط و وام و دغدغه همسر 
 و فرزن��د و پ��در و م��ادر بای��د در گوش��ه خیابان

made In china ها را نظاره کند. این تیزرها که 
به همت مدرسه سینمایی عمار تولید شده، تاکنون 
به فصل دوم رسیده است. »محمد نیکدل« نویسنده 
مجموعه تیزرهای اخراجی هاست که به کارگردانی  
»محمدعلی مهری«، »علی جعفرآبادی«  و »امیر 
مهریزدان« مقابل دوربین رفته است. به همین بهانه 
گفت وگوی »وطن ام��روز« با محمد نیکدل را  در 

ادامه می خوانید.
***

  دغدغه نوشتن این تیزرها از کجا شروع شد؟
دقیقا با نگاه به اطراف و اطرافیانم به این نتیجه 
رسیدم؛ وقتی دیدم اشتغال مساله و معضل اساسی 
در جامعه ماس��ت و بسیاری از مشکلات اجتماعی 
و حتی ناهنجاری ها به همین مقوله عدم اش��تغال 
بازمی گردد. از طرف دیگر نداش��تن ش��غل ارتباط 
مستقیمی با صنعت کشورمان و تولید داخلی دارد و 
عدم خرید و رونق محصولات تولید داخل، بیکاری 
را بشدت افزایش داده است اما در سبد خرید مردم 
انبوهی از کالاهای خارجی را مشاهده می کنیم که 
تفاوت کیفی چندانی با محصولات داخلی ندارد اما 
به دلایلی که عمدتا به رسانه و تبلیغات بازمی گردد، 
این محصولات خارجی هستند که در سبد خرید 
ایرانی ها قرار گرفته اند. باید ب��رای ذائقه مردم مان 
کاری می کردیم و  این ش��اید مهم ترین دغدغه ای 
بود که باعث شد شروع به تولید تیزرهای اخراجی ها 

کنیم.
  یکی از عناصر برجس�ته ای که ای�ن تیزرها را از 
سایر اقلام رسانه ای مشابه جدا می کند، مفهوم امید 
در آن اس�ت. در واق�ع الان بحران صنعت ما از مرز 
هشدار هم عبور کرده است و اگر بخواهیم خطابی 
به مردم داش�ته باش�یم، هش�دارگونه می گوییم 
اگ�ر کالای ایرانی نخرید، چنین و چنان می ش�ود. 
خودتان هم گفتید چون بیکاری را دیدید تصمیم 
ب�ه تولید این تیزرها گرفتید. اما  این تیزر ها بیانی 
ایجابی دارد و پیام آن ناظر بر این است که اگر کالای 
ایرانی بخرید چنین و چنان می ش�ود. چرا اینگونه 

روایت را انتخاب کردید؟

زنده ب��اد! من معتق��دم حتی فیلمنام��ه باید 
ش��یرین تر از این هم روایت می ش��د. ما کشوری 
هس��تیم که به خودب��اوری احتیاج داری��م. برای 
روایت خودباوری نمی توان لحن تلخ، مایوس��انه و 
گزنده ای استفاده کرد. از سوی دیگر ذائقه  مخاطب 
به س��مت اینگونه روایت ها تمایل دارد و زبان تلخ 
و روایت های س��لبی صرف  اگر هشداردهنده هم 
باش��د، ترغیب کننده نیس��ت. بابت همین هم بود 

که سعی کردیم در اثر نگاه 
ایجابی و از سویی عاطفی به 
این مقوله داشته باشیم. در 
کنار آن بعضا راه حل هایی را 
هم مطرح می کردیم. مثلا 
در همین تی��زر آخری که 
منتشر شد به مردم راهکار 
نی��ز ارائه می دادی��م که از 
فروشنده ها مطالبه کنید و 
آنها حتی اگر مایل به آوردن 
محصولات خارجی هستند 
با خواس��ت مش��تریان به 

محصولات ایرانی هم روی بیاورند چون عرضه کننده 
بشدت از تقاضا متاثر است و سعی دارد محصولاتی 
را که خریداران تمایل دارند در فروشگاه خود قرار 
دهد. یکی از راه های رونق صنعت نیز به همین عمل 
س��اده یعنی تقاضای جنس ایرانی  از فروشنده ها 

بازمی گردد. 
  این تیزرها هم فقط خریداران و مصرف کننده ها 
را مخاط�ب قرار می دهد. آیا صرف�ا با خرید کالای 

ایرانی مشکل رکود صنعت حل می شود؟
خی��ر! طبیعت��ا نهاده��ای قانونگ��ذار، دولت، 
سیاس��تگذاری ها و... همه در تولی��د ملی موثرند. 
همانط��ور که در رونق آن همه اث��ر دارند در رکود 

صنع��ت نیز  قطعا اثرگذار بوده ان��د اما خریدار نیز 
بخش مهمی از بازار محسوب می شود و تا وقتی که 
او کالای ایرانی نخواهد، رونق صنعت بی معناست. 
اما فارغ از این مساله یکی از دغدغه های من که اگر 
فرصتی پیش می آمد به آن نیز می پرداختم، مساله 
سازمان های دولتی و محصولات مصرفی آنهاست. 
کارپرداز ه��ا و س��ازمان های دولت��ی از بزرگ ترین 
مصرف کننده ها در زمینه لوازم التحریر و محصولات 
اداری هس��تند و از قض��ا 
ادارات  همین  متاس��فانه 
مصرف کننده  بزرگ ترین 
نیز  خارجی  محص��ولات 
هستند که بودجه آنها از 
بیت المال مصرف می شود.  
در این مساله نه تنها ضعف 
فرهنگس��ازی داریم بلکه 
اعمال  و  قانونگ��ذاری  در 
آن نی��ز دچ��ار حفره ها و 
با  هس��تیم.  چالش هایی 
رفع این چنین معضلاتی 
خود به خود تغییری ش��گرف در خرید تولید ملی 

رخ می دهد. 
  این تیزرها چه مزیتی دارد که سراغ ژانر دیگری 

نرفتید؟
البته ما این ویدئوها را فیلم داستانی بسیار کوتاه 
می نامیم که از آن به عنوان تیزر یاد می کنند. این 
ویدئو ها به چند دلیل اس��ت که م��ورد توجه قرار 
می گی��رد. از طرف��ی هزینه تولی��د آن ارزان تمام 
می شود و می توان ویدئو های متعددی با سوژه های 
زی��اد و هزینه اندک تولید کرد. طرح های بس��یار 
خوبی همواره ارائه می ش��ود اما اگر مقداری هزینه 
آن از ح��د معمولی بالاتر برود آن ایده به طور کلی 

کنار گذاشته می شود. اما این ویدئوهای کوتاه زیاد 
هزینه بر نیس��ت و می توان به صورت مداوم آنها را 
تولید کرد.  از س��وی دیگر هم زمان کوتاه و شکل 
داستانی آنها  قابلیت توزیع آسان در فضای مجازی 
را دارد، تلویزیون هم از این تیزرها برای پخش بین 

برنامه ای بیشتر استقبال می کند.
  اگر انتخاب فرم با خودتان بود، باز هم همین تیزر 

را انتخاب می کردید؟
من تمای��ل دارم این مفهوم »ما می توانیم« در 
خود اثر هم دیده شود. نه صرفا بگوید ما می توانیم 
بلکه فرم این تیزر ها هم به نوعی تجلی ما می توانیم 
باشد. آثار از لحاظ تکنیکی و فرمی  آنچنان قوی و 
غنی باشد که  این ما می توانیم با فرم هم به مخاطب 
عرضه ش��ود. منظ��ورم از این غن��ای فرمی صرفا 
استفاده از تکنیک های جدید و پرخرج نیست، بلکه 
خلاقیت هایی اس��ت که در تولید اثر به کار می رود 
و همین الان هم در اس��تودیوهای برجسته تولید،  
بیش از تکنیک های صوتی، بصری و جلوه های ویژه،  

خلاقیت اهمیت دارد.
شما می بینید تیزرهایی که برای مصرف گرایی 
س��اخته می ش��ود از بهترین امکانات و حد اعلای 
خلاقیت به جهت فروش محصول و ایجاد نیاز کاذب 
در مخاطب استفاده می کنند اما خب در این تیزرها 
مشاهده می کنید یک لوکیشن ساده با چند بازیگر 
که در واقع بازیگر محس��وب نمی ش��وند که البته 
کار خیلی خوب از آب درآمده اس��ت اما می ش��ود 
با امکانات فنی و البته بودجه کافی آثار درخشانی را 

در این عرصه تولید کرد. 
  نام »اخراجی« ها شائبه شباهت به فیلم ده نمکی 

را برای مخاطب به وجود نمی آورد؟ 
در حقیقت، این کار با ایده ای که برای یک ویدئو 
به مدرسه سینمایی عمار دادم شروع شد و اصل آن 
این بود که مصرف کننده ها، کالای ایرانی نمی خرند 
و کارگران نیز اخراج می شوند. این نام از همان یک 
کلیپ شروع شد و به مجموعه کلیپ های اخراجی ها 
رسید. راس��تش من آنچنان هم از این تلمیح بدم 

نمی آمد.
  آیا فصل سوم این تیزرها هم تولید خواهد شد؟

تا آنجا که می دانم مجموعه عمار فراخوانی برای 
طرح فیلمنامه ها در فصل سوم منتشر کرده اند که 

به معنای تداوم این مجموعه است.
  و سخن آخر؟

م��ن فیلمنامه نماهنگی را با مضمون زیس��ت 
اشرافی مدیران نوشته ام، ماه ها روی آن کار کرده ام 
اما مشکلات مالی گریبان آن را گرفته و در انتظار 
تهیه کننده ای هس��تم تا ای��ن کار به مرحله تولید 
برسد. امیدوارم »وطن امروز« تریبونی باشد تا این 

نماهنگ از کاغذ به جلوی دوربین برسد.

گفت وگوی »وطن امروز« با محمد نیکدل، طراح و نویسنده تیزرهای تلویزیونی »اخراجی ها« با موضوع تولید ایرانی

نان کارگر را آجر نکنیم
اخبار
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محسن ش�همیرزادی: »ایتالیا 
ایتالیا«، فیلمی فانتزی است که 
نیم��ه اول آن بالیوودی و نیمه دوم آن با رئالیس��م 
سیاه ترکیب شده است. خوش باشی، درد بی دردی 
و حضور در یک خلسه فانتزی از ویژگی های نیمه 
اول ایتالیا ایتالیاس��ت که مشابهت فراوانی با سلام 
بمبئ��ی دارد، منتها ب��ا این تفاوت ک��ه کارگردان 
توانس��ته با بهره گیری از عناص��ر فرهنگی ایتالیا و 
نوس��تالژی هایش  فیلم خ��وش آب و رنگی از آب 
درآورد. نوستالژی هایی که البته برای جامعه ایرانی 
تا حدی غریب ولی جذاب است. اما در ابتدای نیمه 
دوم فیلم می توانس��تیم به صورت باورپذیر سرمای 
زندگی جامعه مدرن ایرانی را در میانه ازدواج ببینیم. 
کش��وری که آغاز ازدواج هایش فیلم هندی  است و 
میانه )و شاید انتهای زودرس( آن تبدیل به ژانر نوآر 
می شود. درست در جایی که فیلم می توانست یک 
راه جدیدی را در ترکیب کمدی و درام رقم بزند و با 

زبان شیرین، تلخی واقعیت را 
به مخاطب بچشاند، نشان داد 
که از همه عناصر برای سرگرم 
کردن مخاطب استفاده کرده 
و با افتادن در ورطه لودگی و 
به جریان انداختن کنایه های 

جنس��ی از مد افتاده ت��لاش می کند تا مخاطب از 
صندلی جدا نش��ود. از سویی در این فیلم شاهد به 
کار بردن اس��امی و اصطلاحاتی هستیم که صرفا 
مخاطب خاص و اهالی سینما  متوجه آن خواهند 
ش��د. از س��وی دیگر موضوعات و مطالبی در فیلم 
مطرح می ش��ود که پرواضح است ربطی به ساختار 
فیلم نداش��ته و کارگ��ردان تلاش ک��رده برخی از 

حرف های ش��خصی خ��ود را 
در آن بگنجاند. از اس��اس این 
خاص گرای��ی برای فیلمی که 
به گیش��ه تمایل دارد مناسب 
نبوده و بازار اس��تقبال از فیلم 
را کس��اد خواهد کرد اما فارغ 
از تمام انتقادات، ایتالیا ایتالیا یک وجه مثبت قابل 
تامل داشت؛ تغییر نقش زن و مرد در زندگی که زن 
مس��ؤول کار در بیرون از منزل است و از سر صبح 
تا انتهای ش��ب در حال فعالیت بوده. در حالی که 
مرد به دلیل مش��غله خاص خود همیشه در منزل 
است، غذا می پزد، خانه را مرتب می کند و هر شب 
منتظر آمدن همسرش از سرکار است. اگر چه این 

اتفاق در خانواده نادر بدیهی انگاشته شد اما عمده 
مشکلات آنها دقیقاً از همین موضوع شروع می شود، 
جای��ی که نقش زن و مرد تغییر ک��رده و »رکود« 
زندگی آنها هیچگاه به پایان نمی رسد، هر چند تغییر 
نقش همسران در جامعه مدرن می توانست دستمایه  
خلق اثری طنز اما با نقدی جدی باش��د، نقدی که 
شاید پیش از این حجازی در زندگی خصوصی آقای 
محمودی و بانو و همچنین فیلم س��ابقش بخوبی 
اشاره کرده بود. اگر چه ایتالیا ایتالیا قصه منسجمی 
نداشته و به قول منتقدان به فیلم تبدیل نشده است 
ام��ا با کمی اغماض می تواند به یک س��لام بمبئی 
دس��ته دوم اما عمیق تر تبدیل شود. گفتنی است 
فیلم ایتالیا ایتالیا اثر کاوه صب��اغ زاده از امروز روی 
پرده  سینما رفته است. این فیلم با معرفی کوتاه خود 
یعن��ی »من دوس��تت دارم و این به تو هیچ ربطی 
نداره« فضای متفاوتی را نس��بت به سایر فیلم های 

جریان اصلی در سینمای ایران  ترسیم می کند.

نگاهی به فیلم »ایتالیا ایتالیا«  به بهانه آغاز اکران عمومی

ایتالیا، بمبئی و دیگر هیچ
نقد

محمدرضا سنگری: 

همچنان نیازمند حماسه هستیم
حضور سینماگران ایرانی در جشنواره سلیمانیه عراق

دهن کجی به شیوه شبه روشنفکرانه!
محمدرضا سنگری، عاشورا پژوه 
و نویسنده کشورمان با تأکید بر 
اینکه وجه حماس��ی را باید از عاشورا اخذ کنیم، 
گفت: البته این س��خن به این معنا نیست که با 
س��وگ موافق نیستم، بلکه با س��وگ موافقم اما 

فراموش نکنیم بعد حماسی 
و ارزش��ی بای��د باش��د. ب��ه 
محمدرضا  ف��ارس،  گزارش 
و  عاش��وراپژوه  س��نگری،  
نویسنده کش��ورمان با اشاره 
به وج��ود تن��وع و تکثر در 

اش��عار و س��روده های مداحان، گفت: آنقدر تنوع 
و تکثر در آنها وجود دارد که نمی ش��ود همه آنها 
را زی��ر یک چتر آورد و داوری کلی کردن اش��عار 
مادحین بسیار دشوار است. وی برخی ساختار و 
شکل شعر سروده های مداحی را خالی از اشکال 
ندانس��ت و افزود: آیا صورت های فعلی شعری و 
نظام های ساختاری این سروده ها مناسب است؟ 
واقعیت این است که برخی اینها اشکالاتی دارند، 
در حالی که شعر امروز ما نسبت به گذشته خیلی 
پیشرفت کرده است، ما سروده های شاخص تری 

داریم و تعداد شاعرانی که به حوزه شعرهای آیینی 
می پردازند بس��یار زیاد است. سنگری با اشاره به 
نقش جوانان در بارور ساختن شعر آیینی، تصریح 
کرد: این موضوع را ما ش��اهد هستیم اما اگر قرار 
است از نظر محتوا و درونمایه این شعرها را بررسی 
کنیم، کاستی ها و نقاط قوتی 
دارند، از منظر آسیب شناسانه 
این سروده ها آن روح و جانی 
باید که در شعر ذاکری امروز 
باش��د، معمولاً در آنها کمتر 
دیده می شود. وی ادامه داد: 
در حالی که خداوند در قرآن فضیلت های خوبان را 
می ستاید و خودش مداح است. اما در سروده های 
امروز از این موضوع غفلت می شود. اگر می خواهید 
از این افراد سخن بگویید و توصیف شان کنید، بهتر 
است فضائل آنها را مطرح کنید، از وجه اسوه ای و 
الگویی برای دیگران بگویید که بتوانند از آنها الگو 
بگیرن��د. این نکته باید مورد توجه و نظر مداحان 
باشد، عصر ما، عصری است که همچنان نیازمند 
حماسه هستیم. چون در یک میدان نبردی قرار 

داریم که این نبرد تمام نشده است. 

در ش��رایطی ک��ه مس��ؤولان 
کش��ورمان ب��ه مخالفت جدی 
ب��ا موضوع جدایی اقلیم کردس��تان عراق از این 
کش��ور پرداخته اند؛ حضور فاطم��ه معتمدآریا، 
کامبوزیا پرتوی و ش��هریار اس��دی در مراس��م 

افتتاحیه جشنواره سلیمانیه 
ع��راق آن هم درس��ت یک 
هفته بع��د از ای��ن اتفاقات 
خبرس��از ش��ده اس��ت.  به 
گزارش »وطن ام��روز«، قرار 
دادن روحیه وطن پرستی و 

علاقه به میهن و کش��ور خ��ود در برابر باورهای 
مذهب��ی و اعتقادی مردم حربه نخ نما ش��ده ای 
اس��ت که شبه روش��نفکران ایرانی سال هاست 
برای تضعیف اعتقادات مردم کش��ورمان به آن 
متوس��ل می ش��وند. حربه ای که در چند س��ال 
گذش��ته یک بار با توسل به ش��عار »ما  آریایی 
هستیم« خود را نشان می داد و بار دیگر به بهانه 
کمک های صورت گرفته به کشورهای منطقه و 
مش��کلات موجود در کشور با شعار »چراغی که 
به منزل رواس��ت، به مسجد حرام است« خود را 

نمایان می کرد اما نکته اینجاست که اساسا این 
شعارهای شبه روشنفکرانه تا زمانی اعتبار دارد که 
با منافع کسانی که این شعارها را سر می دهند، 
تضادی نداشته باشد. یکی از تازه ترین نمونه های 
ای��ن موضوع حضور فاطمه معتمدآریا، کامبوزیا 
پرتوی و ش��هریار اسدی از 
جمله چهره  هایی سینمایی 
جش��نواره  در  کش��ورمان 
س��لیمانیه عراق اس��ت؛ آن 
هم درس��ت در شرایطی که 
منطقه کردس��تان عراق به 
دنبال جدایی از کشور عراق و آغاز فتنه ای بزرگ 
در منطق��ه خاورمیانه برای تجزیه چند کش��ور 
بزرگ و مهم منطقه اس��ت. موضوعی که بعید 
است این سینماگران نس��بت به آن ناآگاه بوده 
باشند. پس آیا حضور این چند چهره سینمایی 
که از قضا پیش از این نیز سابقه انجام حرکت های 
حاش��یه آفرین داش��ته اند را بای��د چی��زی جز 
دهن کجی به حس  وطن پرستی مردم کشورمان 
و تلاش برای حفظ تمامیت ارضی کشور در این 

برهه حساس دانست؟
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